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ANDERS GJESVIK

Hvert kjøleskap inneholder
KFK som tils arer drivhusef
fekten av a forhrenne 1300 liter
bensin. Kjøleskap og frysere
inneholder to typer KFK:
KFK-12 i kjølevLesken og
KFK-11 i isolasjonspiatene.
KFK-12 har opp til 10.000 gan
ger større driv huseffekt enn
CO=. KFK-11 er halvparten sa
sterk. Begge bidrar sterkt til å
bryte ned ozonlaget. Hvert
kjøleskap inneholder rundt 400
gram KFK, sa de 200.000 en
hetene vi kaster arlig innehol
der 80 tonn KFK. Til sammen
likning var det norske forbru
ket av KFK i fjor pa 478 tonn.

I Norge gar kjoleskapene
rett pa dnga. og over tid lek
ker all KFK-gassen ut til atmo
sfæren. Pa kontinentet er over
tjue anlegg for å fjerne KFK
gassen fra kjøleskapene i drift.
Kjølevæsken blir tappet. og
KFK blir presset ut av isola
sjonsplatene. Anleggene ligger
i Tyskland . Sveits. Østerrike
og Nederland. I Danmark er
det første anlegget under ojp
bygging i Arhus.

I en utredning fra 1988 an
befalte SFT å innføre en avgift
pä KFK. men politikerne sa
nei.

Stavanger først
SFT har nettopp avsluttet en
anbudsrunde. der fire konsu
lentfirmaer har sagt seg inte
ressert i a vurdere h uken ord
ning som er best for a løse
KFK-prohlemet fra kjøleskap.
og hvor mye en slik ordning vil
koste. Vurderingen skal være
avsluttet innen 1desember. Pa
grunnlag av den skal SFT sen
de sin anbefaling til Miljøvern
departementet.

En av interessentene for ä

vurdere hva som bpr gjøres. er
NOAS prosjektkontor i Stav
anger. NOAS har allerede vur
dert muligheten av a hygge et
mottaksanlegg i Stavangerom
radet. Stavanger kommune har
enstemmig vedtatt a bygge an
legget, og søkt SFT om en støt
te a 200—400 kroner per kas
sert kjøleskap.

Vrakpant
NOAS har beregnet at vi pa
landsbasis har bruk for 3-5 an
legg med en kapasitet pa
40.000 enheter i aret hver.
Hvert anlegg koster 3.3 millio
ner kroner. I tillegg kommer
kostnader for bygninger og
drift. Anlegget vil hade fjerne
KFK-gassen. og ta vare pa stal,
kopper og plast fra kjøleskape
ne. Hvert anlegg vil sysselsette
16 personer.

En mulighet for finasiering
er å innføre vrakpant pa kjøle

skap. ut ifra prinsippet om at
forurenser betaler. NOAS har
beregnet at KFK-mengden i et
kjøleskap har et drivhuspoten
siale tilsvarende forbrenning av
1300 liter bensin. For denne
hensinen betales en miljøavgift
pa 800 kroner. Det er langt
mer enn kostnadene ved å
handtere KFK fra et kassert
kjøleskap.

Langsiktig problem
Det ser ut til at KFK-frie kjøle
skap snart vil være i markedet.
Men det fjerner ikke behovet
for mottaksanlegg. Fortsatt vil
det finnes mellom 2 og 3 millio
ner kjøleskap og frysere i Nor
ge, som skal kasseres i dc neste
10-20 arene. De vil tilsammen
inneholde 800—1200 tonn KFK,
og nær tusen tonn olje og nes
ten tusen tonn av gjenvinnbare
materialer som aluminium.
kopper. stal. glass og plast.

Det finnes i dag et system for
retur av KFK fra større kjøle
anlegg. Noe av denne er sendt
til England for destruksjon,
men resten er lagret for resir
kule ring

0
80 tonn KEK fra kjøleskap
Hvert år kaster nordmenn 200.000 kjøleskap og frysere rett på dynga. De

inneholder 80 tonn KFK som etter hvert lekker ut til atmosfæren. KFK er en
meget kraftig drivhusgass, og den bryter ned ozonlaget. På kontinentet er tjue

mottaksanlegg for kjøleskap i drift.
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Niiturvernforhundet har testet

endel kommuner. bedrifter og
OrgiitlisitSjOiler for a fø bak
grunn for sin satsing pa «Grønt
Kontor» — deriblant Coca-Co
la. Resultatet er var nvutkorn
ne handbok:< (iront kontor>.

Protilering er ikke en del av
avtalen med Coca-Cola Grun
nen til det er at i ikke god—
kjenner resultatet as proses
sen, men bare setter den i
gang. Det er feilaktig som As
ne Herre Persen skriver at Co
c;i—Coli har laget en brosjyre
om prosjektet, og den eneste
annonse som kopler Natur
vernforbundet og Coca-Cola
har Natur & Ungdom trykt for
egen regning pa baksiden av
bladet sitt. Natur og Samfunn.

N atur ernforbundet satser
pa ä engasjere enkeltmennes
ker i kampen tor et bedre mil
jø. Vi sorterer ikke ut hvilke
mennesker som skal fa lov a
engasjere seg etter arbeidsplas
sen deres.

Naturvernforbundet dri er
>MiljØrevisjon» ut fra politiske
mai. As og til vil det føre oss til
de sakilt ‘snille’ som NSB.
indre ganger er det viktigst a

ga til de største forurenserne

fordi det er der problemene er
storst. Landsmøtet hi oss prø
e ut metoden «miljørevisjon»
med sikte pa i høste erfaring.
Derimot utfører vi ikke repe
terende ‘miljØrevisjoner>..
Idag har Naturvernforhundet
en prosjektansatt som dri er
med niiljorevisjon. tor NSB.
Dette er ikke en prioritering av
torhundet midler, men et eks
ternt finansiert prosjekt. Coca
Cola-prosjektet var ikke e’
miljørevisjon a selskapet. mc
bare en gjennomgang av kon
toret. Vi haper mi at tusenvis
av andre kontorer vil gjennom
g driften pa lignende mate.

Vi vet at vi kunne tjent mil
lioner av kroner pa «miljørevi
sjon>’. F’orespørslene star i kø —

men vi bruker bare arbeids
kraft og ressurser pa det som er
nyttig i et ‘.tørre perspektis

Dersom miljoorganisasjoner
skal opprettholde en gjensidig
respekt for hverandre er det
viktig a la uenigheter komme
fram til debatt. men la oss unn—
gä å ta misforstaelser pa tr\kk.

I3a Ilare!dL’. i’,u’,a1.sek ,‘eia’,

IJelem’ Bank,
for/,rukerko,isiileiir i ?v’i’v’ V

USA star foran en uttasing av
klorforbindelser i industriell
produksjon, dersom IJC far
gjennomslag tor sine syns
punkter. 1JC (International
Joint Commission) er et felles
amerikansk-kanadisk radgiv
nmgsorgan med tre represen
tanter fra hvert land som skal
1»gge opp retningslinjer for

ordan de to landene skal
overholde den bilaterale avta
len om vannkvaliteten i (ireat
Lakes. De tre amerikanske re
presentantene er oppnevnt av
president George l3ush.

— Fremmede
Det er en økende bevismengde
for at disse stoffene i beste fall

De to organisasjonene kritise
rer myndighetene for ø ha gjort
alt for lite for a lnndre at’ spesi
alavftll oppstar Istedet har
man art opptatt iv a lage inn—
samlingsordninger og a plan
legge et sentralt behandlingstil—
bud for spesialavlall.

Problemene ma løses gjen
nom strengere i’eizler for bruk
o omsetning is mii joskadelige
kjemikalier. overgang til rene-
re produksjon. mil joavgitter og
pi1ntes stemer. mener de. Or
ganisasjonene kres er dessuten
at det utarbeides en konkret
ha ud li nespl in ti r hvord in , is —

t;illsinengdene skal reduseres.

er freinniede i økossstemet. og
sannsynligvis persistente. gitti—
ge og farlige for menneskers
helse, heter det i rapporten.

— Vi anbefaler ikke oveblik
kelig forbud mot klor. men vi
mener at myndighetene mii se
grundig pa dette problemet. si
er Gordon K. Durnil. som er
en av de amerikanske repre
sentantene i IJC til det ameri
kanske tidsskriftet C&EN.
Imidlertid gar IJC klart inn for
forbud mot bruk av prosesser
som fører til dannelse av poly
klorerte dibenzo-p-dioksiner.
dibenzofuraner og hexaklor
benzen.

IJC godtar at noen former
for klorbruk, som for eksempel
til desinfeksjon av drikkevann,
kanskje mi opprettholdes en
stund. Men kommisjonen pe
ker pa at alternative renseme

Dersom slike tiltak settes i
verk, kan mengden as fall som
ma destrueres eller deponeres
reduseres til under 7.000 tonn i
aret. gar det fram as rappor
ten. som er utarbeidet av sivil
ingeniør Jan Odds ar From.
Dersom rapportensinbetalin—
ger følges. il det heller ikke
viere behov for stort forhren
ningsanlegg tor spesialas tall.
Til samnmenlikni ng regner mvn—
dighetene med at omlag 20—
30.000 tonn ma destrueres ar-

—Positivt
Av delingsdirektør Terje Kro
nen i Miljos erndepartementet
Sier at rapporten fra Greenpea
ce og Naturs ernforhundet er et
positivt i nnspmll og at m ndig—
hetene onsker samarbeid med

toder er i bruk flere steder i
Ve rcle n.

IJC kan ikke tvinge sine an
hetiilinger i gjennom. men tid
ligere rapporter fra komiteen
har ført til endret lovgiv ning
hade i USA og i Canada.

Niturvernforhundet rettet
skelvset mot klor allerede i
1986. og har siden ført en kam
panje for utiasing av ulike klor
forbindelser.

— IJCs inhefalinger er i trad
med en ny type industristrate
gi. Det er ikke lenger hverken
miljøeffektivt eller kostnadsef
tektivt å fortsette med sakalte
«end-of-pipe-losninger». I ste
det nia farlige produkter og
prosesser utf;ises erstattes helt.
sier fagsjcf Tore Killingland i
Naturvernforhundet.

organisasjonene. Mange av de
tiltakene miljoorganisasjonene
foreslar ligger inne i Stortings
meldingen om avfall, som nylig
ble lagt fram, sier han.

— Det er viktig at si først far
gjennomslag i Stortinget tor
prisippene i meldingen, nem
lig at avtallsmengclen skal re
duseres. Sa vil tiltak bli satt i
verk fortiøpende. sier han.

Kronen er enig i at det bør
utarheides en konkret hand—
lingsplan for reduksjon av
sialivfallsrnengdene. men kan
ikke love at det blir gjort.

-. Malet vart er as fallsre—
duksjon. men det er v mnskelig
nar vi ikke vet hvor mye avfall
vi har. Vi jobber intenst tor å
finne ut iv dette, og vi kommer
stadig iic’rmere sannheten, sier
han.

Enige om
biokonvensjon

ANDF:RS GJLSVIK

Natt til lørdag ble partene eni
ge om en ivtiletekst for en
biokonvensjon. som skal un
dertegnes av politikerne pa
Riomnøtet i juni. Delegasjonene
er enige om à anbefale avtalen
for sine regjeringer, men fin-
tolkning av finasieringsordnin
gene kan tøre til at USA og en
kelte EF-land trekker seg i sis
te liten.

Avtalen innehairer il parte
ne har klare forpliktelser til 0
ta vare pa sitt hiologiske ming
fold. det vil si alle naturens va—
rianter.

Konvensjonen sier at parte
ne skal sikre at egen virksoni
het ikke skader mangfoldet i et
annet land.

— Sur nedbor fra andre land
kan vere en aktuell problem-
stilling. Konvensjonen gir et
grunnlag for i ta opp slike pro
blemer internasjonalt, sier de
legat og fungerende underdi—
rektør i Miljøverndepartemen
tet. Jan Ilorring.

l-[ver av partene skal lage en
nasjonal handhngsplan for hvil
ke tiltak som hør gjennomføres
i eget land. De nordiske lande
ne har tatt gjennomslag for sin
liste over kriterier som planen
skal h\gge pa. Det dreier seg
blant annet om arter som bare
finnes i det aktuelle landet. og
arter som har stor sosial og
økonomisk betydning.

Finansieringen av kons ens—
jonen skal skje gjennom miljø—
fondet GEF. som i dag er do
minert av Verdenshanken.
Konvensjonen forutsetter at
pirtene tar større makt over
(‘il F.
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Klor for fall i USA?
Naturvcrnforbundct og den Øvrige internasjonale miljøbevegelse står foran et
gjennombrudd for sin klorkampanje, dersom den amerikanske administrasjonen
velger å lytte til det autoritative rådgivningsorganet IJC.

GUNNAR BOLSTAD

Partene er enige om en
konvensjon for biologisk
mangfold. — Avtalen
betyr en sterk politisk og
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Ikke boring
Statoil kommer ikke til i starte
prøveboring pa Røstbanken i I
hekketida tor sjøfuglene. Di
rektoratet for naturfor altning
(DN) ba nylig Miljøverndepar
tementet gripe inn tor â hindre
at Statoil Satte gang boring i
hekkesesongen.

I følge informasjonssjef
Wenche Skorge i Statoil skulle
borrngen starte en av de siste
ukene i august. men horestar
ten er na torskjøvet til septem
ber.

— Det er mulig at det pa et
tidligere tidspunkt var planlagt
a bore i juli. men i følge rigg
disposisjonsplanen er denne
horingen oppført i august. sier
Skorge.

Den aktuelle blokken ligger
60—100 kilometer sørvest for
Røst, og DN reagerte da de
ved Statoils leteavdeling i Fiar
stad fikk bekreftet at borestart
ar planlagt i juli. Boring i ol—
jeforende lag ma tidligst skje i
midten av september. mener
DN, og det har Statoil na tatt
til følge.

ANDERS (;JEsvIK

Fossheim er professor ved
NTH. Sammen med Universi
tetet i Trondheim og Norsk in
stitutt for naturforskning har
han tatt initiativet til i opprette
et internasjonalt institutt for
radioØkologi i Norge. Prosjek
tet skal legges fram pa miljø-
konferansen i Rio i juni. Insti
tuttet skal ha 100—120 forskere
fra hele verden. To tredeler av
stillingene skal fylles av gjeste
forskere for å sikre dynamikk
og spredning av informasjo
nen. Budsjettet skal ligge på

rundt [00 millioner kroner.
Det satses pa at instituttet skal
være i drift i løpet av to ar.

Alternativ til IAEA
Instituttet skal tilby den frem
ste kompetansen pa virkninger
av radioaktivet pa miljø og hel
se, og vil være verdens første i
sitt slag. I dag er det det inter
nasjonale a tome nergihyraet
(IAFA) i Wien som er pre
missleverandør pa dette omra
det. Men IAEA har en meget
tvilsom dobbeltrolle; byraet
skal kontrollere itomindustri
en og se pi skadevirkninger av
blant annet Tsjernohylulyk
ken. samtidig som IAEA skal
arbeide for i fremme bruken
av atomkraft. Fossheim under
streker at instituttet skal ‘wre
uavhengig av bade mndighe
ter og torskningsinstitusjoner i
Norge og andre land.

— Instituttet skal samarbeide
med IAEA. men ingen skal
tvile pa nøytraliteten. Instuttet
skal være det azitoritatii’e i ‘.er
den, og gi palitelig informasjon
til alle lands myndigheter. I
dag fører motstridende infor
masjon til handlingslammelse.
sier Fossheim.

Et av argumentene for å leg
ge instituttet til Norge. er at vi
er uavhengig av atomkraft
Atominclustrien verden over
bruker store ressurser pa å ha
gatellisere skadevirkningene
fra atomkraft.

Mcdlemsstyrt
Instituttet skal forske pa virk
ninger av radioaktivitet pi b.
de arter og økosystemer.
Kunnskapen skal blant annet
brukes til a forutsi. overvake
og kartlegge konsekvensene av
atomulykker.

— Vi kan nar som helst fa en
ny Tsjernobylulykke. så dette
er en høyst aktuell problemstil
ling sier Fossheirn.

instituttet skal drives som en
medlemsstyrt stiftelse. l3ade
nasjoner og organisasjoner kan
bli medlem hvis de bidrar til fi
nansieringen. 1—lundre ansatte
lorskere forutsetter et budsjett
pa rundt 100 millioner kroner.
Initiativtakerne haper pa minst
20 deltakerland. og satser pa
bade EF og FNs miljoprogram
som medlemmer. Det vil bli
opprettet kontakt med sentr
personer i EF.

ANDERS GJESVIK

Det tidligere Sovjetunionen.
og mi Russland, har inntprt fle
re ensidige foreløpig stans i
atomprøvespregningene. En
høytstaende russisk embeds
mann sa i samtaler med repre
sentanter for IPPNW at USA
Lar uttrykt et ønske om at

Russland skal fortsette med si
ne prøvesprengninger. USA
har erklært at de vil fortsette
med sine prøvesprengninger.
og de russiske sprengningene
gjør at USA ikke blir staende
alene med det politiske pres
set.

Frankrike har nylig erklært
stans i prøesprengningene for
resten av [9)2. og oppfordret
andre atommakter til a gjøre
det samme.

Jeltsin har tidligere framlagt
amhisiøse planer for interna
sjonal prøvestans og atolTined
rustning. men planene er blitt
møtt med liten interesse iv
USA og Storbritannia. I et

j. dekret undertegnet av Jeltsin
7. februar gis det klarsignal til

i klargjøre prøvefeltene pa No
vaja Semlja.

FREDRIK THEISEN

ikke-spredningsavtalen tradte i
kraft i 1970 for en periode pa
25 år. og blir administrert av
det internasjonale atomenergi
byraet (IAE.A). Det var en vik
tig forutsetning i avtalen at

Felles interesse
Amerikansk og russisk atomin
dustri har store økonomiske in
teresser i utvikling av nye
atomvapensystemer. Professor
I3ernhard Lowen i IPPNW sier
at «Vi har erfart at USAs vett
løse politikk med oppretthol
delse av atornprøvespregiunge
ne styrker det russiske militær-
industrielle kompleks Der
hvor engang de militære i USA
og USSR konkurrerte med
hverandre - samarbeider de na
om i styrke hverandres posi
sjoner til enorme kostnader for
oss alle».

I følge lederen for Viten
skapsfolks intermisjonale fred
sorganisasjon. Joseph Roth
blat, er det kun utviklingen a
nye vapensystemer som skaper
reelt behov for fortsatt prøve
sprengninger.

Minister overtalte
I IPPNW-rapporten sier en
russisk radgiver for miljø og
helse. Yahlokov. at atomnunis—
teren overtalte Jeltsin til i

gjeninnføre prøvesprengninge
ne. Vietor Michailov leder det
mektige atomministeriet. som

atommaktene skulle forhandle
seg fram til juli stans i atom—
prøvespregningene. Dersom
full prøvestans ikke er opp
nådd i 1995 har atonimaktene i
praksis brutt sin del iv avtalen.
Dette kan bety at ikke-spred
ningsavtalen ikke tornyes i en
situasjon der faren for spred
ning er større enn noensinne i

eier verdier inslatt til 30 milli
irder dollar. Departementet
har en million ansatte. av disse
bor 700.000 i de ti hemmelige
atomhyene.

IPPNW-representantene har
ogsi snakket med Michailov.
og han hevder at flertallet iv
russerne støtter en gjenoppta
kelse iv s(irengningene hvis
USA fortsetter med sine
sprengninger. Michailo mener
at nasjonal stolthet er nært
knyttet til et militært sterkt
Russland. I følge IPPNW-rap
porten sier Miehailov at Russ
lands behov for prøvespreng
ninger il opphøre hvis USAs
tester opphører.

Yahlokov mener at bare en
folkelig motstand kan stanse
prøvesprengningene, men han
beskriver hide miljø- og freds
bevegelsen i Russland som
«usynlig». IPPNW urdcrer å
sette i gang en omfattende in
tormasjonskampanje i russisk
tjerns n. radio og aviser om
økonomiske og sosiale kostna
der ved prøvesprengninger.
Malet er å tå i gang en åpen
debatt om gjenopptakelsen av
provesprengninger.

og med Sojetunionens oppløs
ning.

I en tidligere rapport har
IPPNW beregnet at radioak
tive forurensning fra de atom
prøvespregninger som er utført
til ni vil ha tørt til rundt en
halv million kreftdødsfall i år
2000.

Takk for støtten!

Råholt Nikkel
2070 Raholt

AKTIETRYKKERIET
Sorgenfnvn. 18

7031 Trondheim

Tif.: (07) 93 60 20

Direktoratet
for

sivilt beredskap

Internasjonalt atominstitutt
til Norge -
I løpet av to år kan Norge få et internasjonalt institutt som skal forutsi og
overvåke virkninger av atomulykker. — Myndigheter over hele verden trenger et
institutt som kan gi pålitelig og uavhengig informasjon som grunnlag for
handling, sier professor Kristian Fossheim.

USA og Russland enige om
prøvesprengning
Presidentene George Bush og Boris Jeltsin er blitt enige om at Russland kan
gjennomføre 2—4 atomtester årlig i de kommende to årene. Den russiske
atomministeren overtalte Jeltsin til å gjenoppta prøvesprcngningene ifølge
organisasjonen Internasjonale Leger mot Atomkrig (IPPNW).

Finnmark
I

- fylkeskommune

Vi stØtter
Naturvernforbundet
i mil]Øvernarbeidet!

Adresse: Fylkeshuset.

Henry Karlsens p1. i

9800 VADSØ

FRIONOR
FRIONOR A/S

P.O.Box 195 1324 LYSAKER
T0. (02) 12 3010 Fax: (02) 12 1680

Tif.: (085) 50 600

Fax: (085) 52 169

BILFRIE BYER 9. MAI’

PERSONLIG
Skandinavisk regjeringsdelegasjon saker kontakt
med afrikanske land for kjøp av C02-kvoter
tilsvarende 35 flybilletter tur/retur Rio, mot løfter fra
selgeren om å holde seg hjemme.

BilI.mrk.
«Sustainable Gro(wth).»

•
Truer ikke-spredningsavtalen
Gjenopptakelsen av de russiske prøvespregningene truer ikke-spredningsavtalen
for atomvåpen. Denne avtalen er undertegnet av nærmere 150 stater, og er av
stor betydning for internasjonal rustningskontroll.

Naturvernforbundet:

Tønsberg best!
Hilsen sykkelbyen

MOLDE 250kR

--:

Trondheim kommune

SAMMEN FOR ET OEDRE MILJø
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Dette gar fram av en o ersikt
den danske regjeringen har
oversendt 1-olketinget. Dan
mark er na i innspurten i valg
kampen foran avstemningen
oni EF-unionen 2. juni.

I følge rapporten blir mindre
nn hver tredje av I .Fs miljo

g iver vedtatt etter LEs miljø—
regler. Disse reglene er a opp
fatte som minstekrav. som der
med bety r at (le enkelte land
kan ha strengere nasjonale reg
ler. Hvis et vedtak blir fattet
innenfor landhruksregler eller
reglene om det indre marke
det. derimot, er det tale om
«harmonisering» og dermed
bindende for (le nasjonale re—
gj eringene.

11 av 16
Oversikten viser at av de 10
miljøforslag som er pa lovpro
grammet for 1992, vil II bli
vedtatt etter reglene for det in
dre marked og den frie handel.
Bare fem av forslagene il bli
gjennomført etter Romatrakta
tens miljØbestemmelser. Av de
forslagene som vil vedtas etter
mil jøbestemmelsene, er be
skyttelse av v annmiljøet og for
bud mot KFK-gasser. Nar det
gjelder kontroll med avfall og
av fallstransport, handel med
truede dyr og plai)ter. svovel
forurensning og brenning iv
giftig avfall, vil de etter EF’
koinmisjonens plan vedtas in
nenfor reglene av det indre
markedet. Det betyr at (le en
kelte medlemslandene ikke

kan ntille strengere krav nasjo
nalt.

I den fremtidige unionen il
(let bli flertallsav gjørelser i mil
jøspørmal. Dermed vil (le en
kelte land ikke kunne blokkere
strenge miljøkrav. Danmarks
Naturfredningsforening frem
holder likevel at dette frem
skrittet er av hengig av at EF-
kommisjonen og de enekelte
ntedlemsland vil bruke de nye
mulighetene i praksis.

I fjor vedtok EF-landene nye
regler for plantegifter. som ap-
ner for hittil forbudte stoffer i
Danmark. Ettersom reglene
ble vedtatt innenfor Romatrak
tatens landhrukskapittel. kan
ikke Danmark opprettholde
strengere nasjonale miljøkrav.

Fylkeslagene til Arbeiderpartiet og Høyre er mot utbygging av Gardermoen. En
undersøkelse viser at bare fem av APs fylkeslag går inn for full utbygging.
Skepsisen til trafikkprognosene er stor over hele landet, men i Stortinget bruker

P partipisken. AS DENOFA OG LILLEBORG

Undersøkelsen er gjennomført
av Naturvernforhundets mc
dienettverk. I3are Arbeider
partiets fylkeslag i Akershus.
Hedmark, Aust-Agder, Sør-
og Nord-Tmndelag gar inn for
storflyplass pa Gardermoen.

De andre fylkespartiene er
enten skeptiske til trafikkprog
nosene, vil utrede Hohøl-alter
nativet, beholde og utbygge
Fornebu. eller gar inn for 1-tu-
rum.

Arheiderpartiets stortings
gruppe kommer sannsynligvis

til a stemme for full utbygging
av Gardermoen.

Nestleder i Arbeiderpartiet.
Gunnar Berge, mener mot
standen i fylkene skyldes for li
ten informasjon. Leder i Ber
ges iylkesparti, Oddbjørg Aas
dal Starrfelt. mener Stortinget i
si’i fall har et informasjonspro
blem.

— Norge trenger ingen ny ho
vedflyplass. En utbygging kos
ter enormt mye. og vi mener vi
har nok kapasitet pa de regio
mdc flyplassene, sier Starrfelt.

— Holdningen Berge har
overfor fylkespartiene er
skremmende. sier generalsek
retier i Naturvernforhundet.
Dag Hareide.

— Berge hør innse at Regje

ringens rakjør for a bygge ut
Gardermoen ikke har noen
støtte. Det er ikke fylkeslagene
i Arbeiderpartiet som er darlig
informert, det er partiledelsen
som har for darlig kontakt med
grasrota, mener Hareide.

En rekke av fylkene er skep
tiske til prognosene som ligger
til grunn for utbyggingen. Re
gjeringen legger 01)1) til en tre
dobling av flytrafikken fram til
ar 2020. Tallene fra Luftfarts
verket viser at flytrafikken gikk
ned fra 1988 til 1991 med rundt
to prosent.

UndersØkelsen viser at ikke
et eneste fylkeslag i Hoyre har
støttet en full utbygging av
Gardermoen.

Strenge miljøkrav Takk for støtten!

blokkeres i EF
De enkelte EF-landene kan ha strengere regler enn de minstekravene som blir
satt i EFs miljøstandarder. Men mange av EFs miljøvedtak blir vedtatt innenfor
f.eks. landbruksregler eller reglene for det indre markedet. Der har
medlemslandene ingen muligheter for strengere nasjonale krav.
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Foreslår vern av Bjørnøya

— Presset mot Bjørnova beivn
ner å øke igjen. og vi vil gjerne
ha vernetiltak gjennomført så
fort som mulig, sier direktør
Nils Are Øritsland ved Polarin
stituttet.

I det siste har det kommet
flere tegn pa at det planlegges
økt aktivitet pa Bjørnøya.
Norsk Hydro ønsker i forbin
delse med leteboring nord for
73. breddegrad å bruke Bjørn
Øya som mellomstasjon for
transport og beredskap. De vil
etablere flyplass med brann- og
havaritjeneste. innkvarterings—
muligheter og lagring av heli
kopterdrivstoff pa øya.

Kings Bay Kull Company i

Ny Ålesund ønsker å ta i bruk
den gamle tyske flystripa 1,å

Bjørnøva til smafiv pa vei mel
lom fastlandet og Ny Alesund.
Universitetene i Oslo og
Trondheim har planer om å
bygge en 100 kvadratmeter stor
nordlysstasjon. Statens hygge-
og eiendomsdirektorat har pla
ner om bygge et 1.000 kvad
ratmeter stort lager med mas
kinhall i forbindelse med ny ra
diosondestasjon. Det er ogsa
planer om å oppruste og utvide
dagens helikopterbase. Syssel
mannen far stadig henvendel
ser om Bjørnøya som turist
maI. og det drives torsknings
aktivitet pa øya.

Verdifullt
Fra et naturvernsynspunkt er
Bjørnøya et spesielt og verdi

fullt omrade, sier Polarinstiut
tet. som na har tatt opp spørs
malet om vernetiltak med Mil
joverndepartementet. Øya har
en liten starnme polarrev, og is
hjørn kommer til omradet nar
drivisen ligger ned til øya. De
fleste arktiske sel- og hvalarte
ne finnes i farvannet rundt Øya.
og rundt sørspissen ligger tug
lekolonier som er blant de stør
ste pa den nordlige halvkule.
Øya er dessuten rik pa kultur-
minner og fossiler.

Det finnes i dag ingen spesi
elle vernetiltak pa l3jdrnøya. i
motsetning til andre steder pa
Svalbard. Det er kun innført
fredningsbestemmelser for fugl
og pattedvr. Polarinstituttet
mener foreslar derfor at flere
omrader vernes. Hovedmalet
er å beskytte fuglene mot unø
dige forstyrrelser i hekketida,
samt å he are omrader mccl til
hørende dyre- og planteli og
historiske rester for ettertideii.
Svalbard med Bjdrnoy a er et
unikt arktisk omrade. og urørt
natur som den man finner i det

nordlige Barentshav finnes ik
ke andre steder i Europa. pa
peker Polarinstituttet.

Positiv til vern
— Vern av Bjørnoya er ingen ny
tanke for oss. Det er ingen tvil
om at det er kvaliteter ved om
radet som gjør det verneverdig.
sier Pal Prestrud i Miljøvernde
partementet.

MD urclerer a se ernetiltak
på Bjørnøya i sammenheng
med en verneplan for fugletjell
og hekkelokaliteter på hele
Svalbard. og ut i fra en slik
plan prioritere områder p;’
Bjørnoya.

Hele fljørnøva er belagt med
utmal som eies a Store Norske
Spitshergen Kullkompani
(SNSK). Tidligere har oljesel
skapene vist stor interesse for ii

ta utmal pa holmer og skjtcr
rundt Øya.

— Interessen har senere av
tatt. men den dagen man finner
olje i omradet vil den øke. Øya
er godt egnet som base for olje-
virksomheten, sier Prestrud.
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Planer om økt aktivitet på Bjørnøya gjør at det haster
med å innføre vernebestemmelser på øya, mener
Norsk Polarinstitutt. Spørsmålet om å bruke Bjørnøya

som base for oljevirksomhet har dukket opp igjen, og
det finnes ingen spesielle vernetiltak på øya.
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